
 

 

 

 

 

Oplegnotitie voor College van B&W  

en Gemeenteraad van Alphen aan den Rijn 

 

Deze nota is bedoeld ter informatie aan College en Gemeenteraad van de gemeente Alphen 

aan den Rijn. 

 

Er is het voornemen van het College om uitvoering te geven aan een onderdeel van het 

coalitieakkoord wat betrekking heeft op het aansluiten bij Jeugdsportfonds en 

Jeugdcultuurfonds. 

 

Uitvoering geven hieraan heeft grote gevolgen voor het Jeugddeelnamefonds en voor de 

doelgroep. Het JDFA wil met deze notitie aandacht vragen aan het College en de Raad om 

deze passage uit het coalitieakkoord niet uit te voeren. Dat is niet in het belang van de 

doelgroep en staat haaks op de andere uitgangspunten in het coalitieakkoord 

 

Het JDFA verzoekt hierbij dan ook aan het college en de Raad om een een besluit te nemen 

hierover als er in de betreffende commissie over is gesproken. En ook pas na het 

werkbezoek van het college aan het JDFA op 19 oktober. 

 

Uiteraard zijn wij bereid om deze notitie toe te lichten. 

 

Met vriendelijke groet 

 

Adrie van Bohemen 

Voorzitter Jeugddeelnamefonds Alphen aan den Rijn 

 

 

  



 

 

Jeugddeelnamefonds 
Alphen aan den Rijn 

 
 

lokaal-verbonden-samenwerkend-kindgericht-passie 
 

 
In het coalitieakkoord 2018-2022 Groene stad met Lef! Met krachtige buurten en dorpen is 
een onderdeel opgenomen met de volgende tekst: We gaan aansluiten bij het landelijk 
Jeugdsportfonds en jeugdcultuurfonds om ook landelijke bijdragen te kunnen inzetten voor de 
participatie van jeugd. 
Dit wordt niet verder onderbouwd in het akkoord, maar uitvoering ervan heeft grote 
gevolgen voor het Jeugddeelnamefonds Alphen aan den Rijn (JDFA). Het JDFA voert deze 
taken nu uit met middelen die beschikbaar worden gesteld uit het armoedebeleid en vanuit 
de Klijnsma gelden. 
 
Er is nooit overleg geweest met het JDFA hierover en hoe we eventueel samen kunnen 
optrekken om uitvoering te geven aan de doelstellingen achter deze tekst. 
 
Uitvoering geven aan deze tekst staat ook haaks op de uitgangspunten in dit akkoord zoals 
beschreven in bouwsteen 1 over de inclusieve democratie, bouwsteen 3, de lokale 
democratische samenleving, bouwsteen 6 over maatschappelijke democratie en bouwsteen 7 
over maatwerk van straat tot dorp. 
 
Aansluiten bij het Jeugdsportfonds en Jeugdcultuurfonds heeft als resultaat hogere 
administratieve lasten en geen lokale zeggenschap meer. En leidt niet tot meer financiële 
middelen voor ondersteuning van de doelgroep. Het JDFA heeft via de gemeente ook 
toegang tot extra middelen uit de Klijnsmagelden. 
 
Aansluiten bij het Jeugdsportfonds en Jeugdcultuurfonds heeft als resultaat dat het 
Jeugddeelnamefonds moet stoppen met de activiteiten, een desinvestering in een 
administratief systeem, lokale kennis en netwerken gaan verloren, gedemotiveerde 
vrijwilligers en nog veel bengrijker: geen maatwerk meer mogelijk om kinderen te helpen. 
 
Achtergrond  
Het Jeugd Deelname Fonds (JDFA) is een stichting in Alphen aan den Rijn die sinds eind 
2013 actief is als opvolger van het Jeugdsportfonds Alphen aan den Rijn. Ook in Alphen aan 
den Rijn groeien kinderen op in een gezin dat moet rondkomen van een bestaansminimum 
(dat is 1 op 9 kinderen). 
 
Het Jeugd Deelname Fonds (JDFA) vindt dat alle kinderen moeten kunnen sporten en aan 
cultuuractiviteiten moeten kunnen deelnemen. Veel kinderen uit onze doelgroep participeren 
helemaal niet in de samenleving. Omdat in deze gezinnen sport en cultuur niet bovenaan het 
lijstje staat bij het verdelen van het inkomende geld.  
 
Deelname aan sporten, dansen, schilderen, muziek, beeldhouwen levert een bijdrage om 
zich ontwikkelen op fysiek, mentaal en sociaal vlak. Maar in veel gezinnen is door allerlei 
omstandigheden te weinig geld beschikbaar om dit mogelijk te maken. Daarom zorgen wij 



 

ervoor dat zoveel mogelijk kinderen die dit willen lid kunnen worden van een club, 
vereniging of cultuurinstelling. 
 
Het Jeugd Deelname Fonds betaalt lesgelden of contributies van cultuur- en sportactiviteiten 
voor kinderen van 4 t/m 18 jaar waarvan de ouders een laag inkomen hebben 
 

Onze missie: Alle kinderen gelijke kansen 
 
Sporten is leuk en gezond 
Voetballen, korfballen of hockeyen? Met sporten maken kinderen snel nieuwe vrienden. Het 
biedt kinderen een grotere kans op een goede toekomst, terwijl het de kans op negatief 
gedrag en om buitengesloten te worden juist verkleint. Naast deze sociale voordelen is 
sporten ook goed voor de gezondheid en gaat het overgewicht tegen. 
 
Creatief met kunst en cultuur 
Schilderen, een muziekinstrument bespelen of een coole choreografie leren tijdens dansles? 
Kunst en cultuur zijn belangrijk voor de ontwikkeling van creativiteit. Met creatief bezig zijn, 
krijgen kinderen meer zelfvertrouwen en neemt hun concentratievermogen toe. Bovendien 
komen ze in contact met leeftijdgenootjes. 
 
Wie vragen aan? 
De aanvragen hiervoor kunnen niet door ouders worden ingediend, maar alleen door 
intermediairs waar het fonds mee samenwerkt. Intermediairs zijn mensen die beroepsmatig 
met de gezinnen te maken hebben en goed op de hoogte zijn van de noodzaak en hun 
financiële middelen, bijvoorbeeld docenten, het serviceplein van de gemeente Alphen aan 
den Rijn, Participe of Tom in de buurt.  Zij weten precies of het gezinsbudget wel of niet 
toereikend is om sport- en cultuuractiviteiten te betalen. 
 
 
Wie wij zijn. 
Het JDFA is een organisatie die werkt met gepassioneerde vrijwilligers, onbezoldigde 
bestuurders en een enkele vrijwilliger die een vrijwilligersvergoeding ontvangt vanwege de 
omvang van het werk. Het bestuur bestaan uit vijf personen; 
Voorzitter:  Adrie van Bohemen 
Penningmeester: Michel du Chatinier 
Secretaris:   Gudo Cools 
Bestuurslid:   Han Kalkman 
Bestuurslid Cultuur:  Monica Leuring 
Vaste bestuursadviseur: Gert Dazler 
 
Aanvragen worden door 120 intermediairs gedaan in ons digitaal portaal. De aanvragen 
worden door de consulenten beoordeeld op juistheid en getoetst op de inkomensnorm. 



 

Na de toetsing krijgt de betreffende vereniging een signaal en wordt gevraagd gegevens aan 
te vullen in het digitaal portaal. Hierna volgt de betaling aan de vereniging. 
De doorlooptijd van de aanvraagprocedure van aanvraag tot betaling duurt ongeveer twee 
weken. De snelheid van reageren van verenigingen bepaald de termijn van afhandeling. 
 
De Cijfers 
In 2014 zijn we gestart met het helpen van ongeveer 75 kinderen. In 2018 komen we aan 
een aantal aanvragen van ruim boven de 500 kinderen om deel te nemen aan sport en 
cultuuractiviteiten. 
Voor sport is jaarlijks €225 beschikbaar per kind en voor cultuur is jaarlijks € 425 
beschikbaar per kind. 
Het potentieel aantal kinderen in de doelgroep wordt op basis van de CBS cijfers ingeschat 
op rond de 1200 kinderen die recht hebben op een bijdrage van het JDFA. 
 
Uitvoeringsstrategie 2019 
De focus van het bestuur is erop gericht om in de komende jaren het aantal aanvragen te 
laten groeien. Dat doen wij door het duidelijker profileren van de rol van het JDFA binnen de 
gemeente, meer communicatie over onze rol en mogelijkheden aan de doelgroep, meer 
contacten met de intermediairs en samenwerken met andere partijen in de keten van 
armoedebeleid. 
Wij gaan meer werken aan van buiten naar binnen om profilering en mogelijkheden beter 
onder de aandacht van de doelgroep te brengen. Dat wordt o.a. gedaan door een “betaalde 
vrijwilliger” om communicatie/bereikbaarheid te verbeteren. 
Recent is gesproken met de stichting leergeld en daar is al vastgesteld dat door 
samenwerken de doelgroep beter bereikt kan worden en dat we samen meer kinderen 
kunnen helpen. 
 
Daarom JDFA 
Het JDFA is een lokale organisatie, met lokale medewerkers een krachtig bestuur en veel 
lokale kennis van verenigingen. Er is een bestuur met passie voor dit werk die de ambitie 
hebben om zo veel als mogelijk kinderen in de doelgroep te helpen 
 



 

Door onze lokale kennis zijn maatwerkoplossingen in aanvragen mogelijk in de 
uitvoering. Daarom zijn wij in staat om meer kinderen te helpen. wij hebben een bredere 
range aan verenigingen waar wij  
 
Lage kosten in uitvoering taken omdat wij met gepassioneerde vrijwilligers werken. En 
door de omvang van de organisatie is continuïteit ook gegarandeerd. Er zijn enkele 
vrijwilligers die een vergoeding ontvangen voor hun taakuitvoering vanwege de omvang en 
intensiteit ervan. 
 
Ons administratiesysteem is op orde en volledig digitaal van aanvraag tot betaling. 
Daardoor kunnen wij een groei van 500 naar 1200 aanvragen per jaar opvangen. 
Samenwerking met lokale organisaties is hierbij van groot belang om de doorlooptijd en 
kwaliteit te garanderen Samen met de medewerkers van het serviceplein van de gemeente 
en de beleidsambtenaren is intensief samengewerkt om te komen tot beter procedures en 
snellere afhandeling. Ook is samen overlegd over de eisen aan ons nieuwe systeem. 
 
Lokale kennis van verenigingen waardoor afspraken kunnen worden gemaakt over 
hoogte van contributies om nog meer kinderen te helpen en om administratieve procedures 
te vereenvoudigen. Er is frequent contact met de verenigingen om de voortgang te 
bespreken en om samen te kijken waar we kunnen en moeten verbeteren. 
 
Korte lijnen in communicatie en verbeteringen door groot netwerk van de bestuurders. 
Hierdoor worden deuren geopend en zijn wij in staat om te groeien en om de kinderen in 
onze doelgroep beter te bereiken. 
 
Goede samenwerking tussen consulenten, intermediairs en verenigingen om 
vragen en informatie uit te wisselen om aanvragen te kunnen beoordelen en om de kwaliteit 
van de aanvragen te verhogen. 
 
Goede samenwerking met beleidsafdelingen en uitvoeringsafdelingen bij de 
gemeente. Het JDFA heeft een signaalfunctie en kan aan de hand van de aanvragen 
analyseren of er bijzondere situaties zijn op basis van aantallen en soorten aanvragen. 
Frequent overleg met beleid draagt bij aan verbetering van de dienstverlening. 
 
 
Het JDFA is er klaar voor om te groeien en om zo veel als mogelijk kinderen in de 

doelgroep zo goed mogelijk te helpen. 
 

 
 
Conclusie 
Uitvoering geven aan deze zinsnede van het coalitieakkoord leidt in onze ogen niet tot 
verbeteringen van de dienstverlening aan onze doelgroep, maar leidt tot extra 
lastenverzwaring en laat geen ruimte meer voor lokale inbreng en maatwerk. 
 
Aansluiten bij het Jeugdsportfonds en Jeugdcultuurfonds werkt versnippering in de hand 
(twee fondsen ipv één) leidt tot hogere kosten en verlies van lokale identiteit en demotivatie 
en onbegrip van vele vrijwilligers. 
 
Dat staat haaks op de alle andere uitgangspunten in het coalitieakkoord waar deze coalitie 
zich aan heeft verbonden. 
 



 

 
 
 
 
Bijlage 1, de organisatiegeschiedenis van het JDFA 
 
 
Tot eind 2013 was Alphen aan den Rijn aangesloten bij het Jeugdsportfonds Nederland. Het 
toenmalige bestuur onder voorzitterschap van Jos de Hey heeft echter in 2013 besloten de 
samenwerkingsovereenkomst met het Jeugdsportfonds Nederland op te zeggen. 
 
De reden voor deze opzegging voor het bestuur was dat er geen voordelen waren voor 
Alphen aan den Rijn om onder de naam Jeugdsportfonds te werken. Er kwam geen geld en 
hulp vanuit de landelijke organisatie voor de lokale ondersteuning maar er moest wel 
meebetaald worden aan de landelijke bureau-en accountantskosten. 
 
Kortom de administratieve lasten waren hoog en er was geen financieel voordeel met extra 
middelen voor de kinderen. Maar vanuit het beschikbare budget moest meebetaald worden 
aan de landelijke organisatie. En was er minder geld voor lokale inzet beschikbaar. 
 
De betalingen van contributies voor sport van het jeugdsportfonds Alphen werd gedekt door 
de gemeente zelf en door enkele lokale sponsoren. En dat was in die tijd voldoende. Er 
werden ongeveer 75 tot 100 kinderen ondersteund.  
 
Vanuit de Sportraad Alphen, waar Adrie van Bohemen voorzitter van was, is eind 2013 
contact gezocht met het bestuur van het Jeugdsportfonds om aan te horen wat er speelde 
en hoe de continuïteit geborgd kon worden van de stichtingom kinderen te kunnen blijven 
helpen. 
 
Samen met beleidsmedewerkers van de gemeente, Jos de Hey, Adrie van Bohemen en met 
Kees vaan de Poel is gezocht naar mogelijkheden voor een doorstart.  
 
Na een kort onderzoek bleek de franchise overeenkomst al te zijn opgezegd en was de 
relatie met het Jeugdsportfonds vertroebelt.  Een doorstart met een eigen stichting bleek de 
enige oplossing. Er is toen gekozen voor de naam Jeugddeelnamefonds. 
Omdat naast sport vanaf 2013 ook cultuur in het pakket werd opgenomen na een besluit 
hiervan binnen de gemeenteraad en college. 
 
Het bestuur werd gevormd door Adrie van Bohemen, Kees vd Poel en een Koos Verlengh , 
een oud bestuurslid om kennis over te dragen. En met de gemeente werd afgesproken dat 
de subsidiebijdragen ook aan het nieuwe JDFA werden uitgekeerd om de kinderen te kunnen 
helpen. Ook er werd een nieuwe consulent gevonden om de aanvragen inhoudelijk te 
behandelen. Kort daarop is Han Kalkman ook toegetreden tot het bestuur. En daarna is ook 
Jan Cees Hortentius bestuurslid geworden. 
 
In de startperiode van de nieuwe stichting in 2013-2014 kregen we te maken de fusie van 
gemeente Alphen aan den Rijn en met de Decentralisaties sociaal domein. En er was een 
ondeugdelijk administratiesysteem overgenomen van het oude bestuur. 
De gevolgen hiervan waren groot: 

1. Een veel groter werkgebied dan voorheen. 
2. Door de decentralisaties was het intermediairs netwerk radicaal veranderd. 



 

3. Een zeer arbeidsintensief administratiesysteem/procedure voor afhandelen van 
aanvragen. 

 
 
 
Het bestuur heeft in de afgelopen periode samen met de beschikbare vrijwilligers hard 
gewerkt aan deze drie kernproblemen. En heeft ook te maken gehad met enkele 
bestuurswisselingen in die die periode. Uiteindelijk bleven er begin 2018 tweebestuurders 
over met een kleine kern van vrijwilligers met veel uitdagingen. 
 
In 2016 heeft het bestuur een besluit genomen ver wel of niet aansluiten bij het 
Jeugdsportfonds. Want dat zou een deel van de geschetste problemen oplossen. Na een 
zorgvuldige afweging van factoren en argumenten is gekozen om zelfstandig te blijven.  
De hoofreden van dit besluit had te maken met het kunnen behouden van een eigen bestuur 
en om maatwerk te kunnen leveren aan de kinderen om meer kinderen te helpen. En met 
een eigen netwerk in Alphen aan den Rijn meer te kunnen doen voor de stichting en de 
kinderen 
 
Daarna zijn stappen gezet om de problemen op te lossen en dat is gelukt. 
 

1. Het bestuur is weer op sterkte met vijf bestuursleden uit professionele organisaties 
met een goot netwerk en veel kennis. 

2. Er zijn meer vrijwilligers voor het afhandelen van aanvragen en er is een medewerker 
voor secretariaatszaken en afhandelen van vragen en informatieverzoeken. 

3. In de afgelopen drie jaar hebben we een administratiesysteem gerealiseerd wat op 1 
juni 2018 operationeel is geworden. 

4. Samen met de medewerkers van het serviceplein van de gemeente en de 
beleidsambtenaren is intensief samengewerkt om te komen tot beter procedures en 
snellere afhandeling. Ook is samen overlegd over de eisen aan ons nieuwe systeem. 

5. Aanvragen worden van 2018 digitaal ingediend en digitaal afgehandeld en zijn te 
volgen door de aanvragers. 

6. Ons intermediairsbestand is weer opgebouwd van vrijwel nul tot 120 intermediairs. 
7. De contacten met de verenigingen zijn intensief en er wordt frequent overlegd met 

intermediairs, gemeente en verenigingen 
8. Samenwerking is gezocht met st. leergeld, Participe, Alphen beweegt, Thermen2. 
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